
ШКІЛЬНИЙ БУЛІНГ 

Поради психолога 

Булінг – це відносно новий термін для пересічного громадянина, зміст 

якого кожен із нас не просто знає, а в більшості випадків стикався з цим 

явищем у дитинстві. "Булінг" – це агресивна поведінка щодо окремої 

особи або групи, з метою приниження, домінування, фізичного чи 

психологічного самоствердження. 

Від булінгу страждають і агресори, і жертви. Всі вони переживають емоційні 

проблеми, не вміють будувати стосунки з людьми, мають проблеми психо-

емоційного розвитку. Вони потребуватимуть підтримки дорослих, які б 

допомогли їм розвинути здорові відношення з людьми не лише у школі, але й 

протягом усього їх подальшого життя.  

Які є види булінгу ? 

Людину, яку вибрали жертвою, намагаються принизити, залякати, ізолювати 

від інших різними способами. Найпоширенішими видами булінґу є: 

 Фізичний (штовхання, підніжки, зачіпання, бійки, стусани, ляпаси, 

нанесення тілесних пошкоджень); 

 Психологічний (принизливі погляди, жести, образливі рухи тіла, міміка 

обличчя, поширення образливих чуток, ізоляція, ігнорування, погрози, 

жарти, маніпуляції, шантаж); 

 Економічний (крадіжки, пошкодження чи знищення одягу та інших 

особистих речей, вимагання грошей); 

 Сексуальний (принизливі погляди, жести, образливі рухи тіла, 

прізвиська та образи сексуального характеру, зйомки у переодягальнях, 

поширення образливих чуток, сексуальні погрози, жарти); 

 Кібербулінг (приниження за допомогою мобільних телефонів, 

Інтернету, інших електронних пристроїв). 

Як відрізнити звичайний конфлікт від булінгу? 

Варто пам’ятати, що не кожен конфлікт є булінгом. Цькування — це тривалі, 

повторювані дії, а одинична сутичка між учасниками таким не може 

вважатися. Наприклад, якщо друзі посварилися та побилися чи діти разом 

весело штовхалися, але одна із них впала і забилася — це не вважається 

булінгом. Проте, якщо однолітки на чолі з булером регулярно насміхалися, 

принижували або ховали та кидали речі дитини, штовхали, не вперше 

нецензурно обзивали та били, викладали в соцмережі непристойні чи 

відфотошоплені знімки дитини – потрібно негайно діяти! 

 



ЩО РОБИТИ, ЯКЩО ТИ СТАВ ЖЕРТВОЮ БУЛІНГУ 

Перше і найголовніше правило – не тримати це у секреті. Розкажи друзям, 

знайомим чи рідним про те, що тебе ображають у школі, цього не слід 

соромитись. Інколи допомогти з вирішенням складної ситуації у школі може 

абсолютно не пов’язана з цим людина: тренер у секції, куди ти ходиш після 

школи, або вчитель, до якого ти ходиш на додаткові заняття. Також не слід 

звинувачувати себе у тому, що тебе цькують Якщо цькування у школі 

перетворились зі словесних на фізичні – йди до директора школи або завуча 

та докладно розкажи їм про це. Також повідом про ситуацію батьків.  Також 

у школі є психолог, то можна сміливо звернутись до нього, щоб відновити 

відчуття впевненості у своїх силах та зрозуміти, як діяти далі.  

 

ЩО РОБИТИ, ЯКЩО ВИ СТАЛИ СВІДКОМ ЦЬКУВАННЯ 

Якщо цькують твого друга чи подругу, то одразу звернись до дорослих: 

вчителя, старших товаришів, родичів, батьків тощо. Якщо твій друг чи 

подруга поділилися з тобою, що вони потрапили у ситуацію булінгу, 

обов’язково говори з ними про це — вони потребують твоєї підтримки. У 

жодному разі не слід приєднуватись до групи, що цькує, та висміювати 

проблеми свого друга чи подруги. Якщо ви дорослий, який потерпав від 

булінгу колись, то не проходьте повз. Спробуйте захистити дитину, яку 

ображають. При цьому не слід ображати дітей, які цькують, адже деякі 

роблять це, тому що самі постраждали від насильства (вдома, у спортивній 

секції, в іншій школі тощо). У таких випадках вони можуть виміщати свій 

біль через знущання і приниження слабших за себе.2 Деякі діти булять, щоб 

ловити на собі захоплені погляди оточуючих, а відчуття переваги над іншими 

приносить їм задоволення. До того ж, нападаючи на когось вони 

захищаються від цькування. Іноді такі діти дуже імпульсивні і не можуть 

контролювати свій гнів. У таких випадках справа нерідко доходить і до 

фізичного насильства. Спробуйте повідомити про булінг людей зі школи, де 

це відбувається, або батьків дитини. 

ЩО РОБИТИ, ЯКЩО ІНШИХ ЦЬКУЄШ ТИ 

Зрозумій, булінг – це твої дії, а не твоя особистість. Ти можеш ними керувати 

та змінювати на краще. Пам’ятай, що булінг завдає фізичного та емоційного 

болю іншому, а тому подумай, чи дійсно ти цього прагнеш? Деякі речі 

можуть здаватися смішними та невинними, проте вони можуть завдати 

шкоди іншій людині. 

Як зрозуміти, що дитина є жертвою булінгу 

 Діти, які страждають від булінгу, можуть не хотіти йти до школи або ж 

можуть плакати, вигадувати хворобу у шкільні дні. 



 Вони не беруть участь у спільній класній діяльності, соціальних 

заходах. 

 Часто у дитини змінюється поведінка: вона усамітнюється, поводить 

себе незвичайно.  

 Дитина починає губити гроші або речі, приходить додому у порваному 

одязі чи з поламаними речами. Коли ви її запитуєте, що трапилося - не 

можуть реалістичо пояснити. 

 Може почати говорити про те, що кине школу, пропускає заходи, в 

яких приймають участь інші учні. 

 Відсутність контакту з однолітками: немає друзів, зідзвонювань, не 

ведеться переписка у соцмережах, похід до школи і повернення звідти 

наодинці, немає у кого запитати домашнє завдання. 

 Психосоматичні ознаки: часті хвороби, наприклад, ломота в тілі, болі в 

животі, вірусні інфекції. 

 Обмальовані руки або специфічні малюнки на полях у зошиті. 

 Бажання іти до школи іншою дорогою, аніж та, якою йдуть усі інші 
діти. 

Поради батькам 

 У першу чергу заспокойтесь, і тільки після цього починайте розмову з 

дитиною. 

  Дайте відчути, що ви поруч, готові підтримати та допомогти, 

вислухати та захистити. 

 Запевніть дитину, що ви не звинувачуєте її у тому, що відбувається, і 

вона може говорити відверто. 

  Пам’ятайте, що дитині може бути неприємно говорити на цю тему, 

вона вразлива у цей момент. Будьте терплячими та делікатними. 

  Спробуйте з’ясувати все, що зможете, проте не повторюйте ті ж самі 

запитання по декілька разів, допитуючись. 

 Запропонуйте подумати, які дії допоможуть дитині почуватися у 

більшій безпеці зараз (наприклад, бути певний час ближче до дорослих, 

не залишатися після уроків тощо). 

 Розкажіть дитині, що немає нічого поганого у тому, щоб повідомити 

про агресивну поведінку щодо когось учителю або принаймні друзям. 

Поясніть різницю між “пліткуванням” та “піклуванням” про своє життя 

чи життя друга/однокласника. 

  Спитайте, яка саме ваша допомога буде корисна дитині, вислухайте 

уважно. Можливо ви запропонуєте свій варіант. Це допоможе 

розробити спільну стратегію змін. 

 Пам’ятайте, що ситуації фізичного насилля потребують негайного 

втручання з боку батьків та візит до школи. 

 Спільно з дитиною шукайте нові способи реагування на ситуацію 

булінгу. 



 Обговоріть, до кого по допомогу дитина може звертатися у школі: до 

шкільного психолога, вчителів, адміністрації, дорослих учнів, охорони, 

батьків інших дітей. 

  Важливо усвідомити, чому саме дитина потрапила у ситуацію булінгу. 

Рекомендуємо з цим звернутися до дитячого психолога. 

 Підтримайте свою дитину у налагодженні дружніх стосунків з 

однолітками. 

 Поясніть дитині, що зміни будуть відбуватися поступово, проте весь 

цей час вона може розраховувати на вашу підтримку. 

Поради вчителям 

Завдання вчителів - відслідковувати ситуацію в класі. Спеціалісти-

конфліктологи пропонують дуже корисне завдання, яке допомагає визначити, 

чи є в колективі діти, які перебувають в ситуації жертви.  

Перед початком уроків попросіть кожну дитину на аркуші паперу написати 

прізвища чотирьох дітей, з якими вона хоче сидіти поруч за партою. А також 

прізвище того, кого вона вважає своїм найкращим другом. Коли вчитель 

проаналізує результати, то легко помітить, кого з дітей «забули», не згадали 

зовсім. 

Цей метод має назву «розстановка сил». Завдяки йому можна дослідити 

комунікацію в колективі й дізнатися, хто в класі жертва, хто агресор, хто є 

неформальним лідером, а від кого відвернулися однолітки. 

 

Яка відповідальність за вчинення булінгу? 

До прийняття змін до законів щодо протидії булінгу (цькуванню) 

відповідальності за його вчинення в Україні не існувало. З прийняттям 

нового закону було запроваджено адміністративну відповідальність. Відтепер 

вчинення булінгу (цькування) стосовно малолітньої чи неповнолітньої особи 

або такою особою стосовно інших учасників освітнього процесу 

карається штрафом від 850 до 1700 грн або громадськими роботами від 20 

до 40 годин. 

Такі діяння, вчинені повторно протягом року після або групою осіб 

караються штрафом у розмірі від 1700 до 3400 грн або громадськими 

роботами на строк від 40 до 60 годин. 

У разі вчинення булінгу (цькування) неповнолітніми до 16 років, 

відповідатимуть його батьки або особи, що їх заміняють. До них 

застосовуватимуть покарання у вигляді штрафу від 850 до 1700 

грн або громадські роботи на строк від 20 до 40 годин. 



Окремо передбачена відповідальність за приховування фактів булінгу 

(цькування). Якщо керівник закладу освіти не повідомить органи 

Національної поліції України про відомі йому випадки цькування серед 

учнів, до нього буде застосоване покарання у вигляді штрафу від 850 до 

1700 грн або виправних робіт до одного місяця з відрахуванням до 20 % 

заробітку. 

Куди звертатися за більш детальною консультацією та роз’ясненнями? 

 дитяча лінія 116 111 або 0 800 500 225 (з 12.00 до 16.00) 

 гаряча телефонна лінія щодо булінгу (цькування) 116 000 

 гаряча лінія з питань запобігання насильству 116 123 

або 0 800 500 335 

 Уповноважений Верховної Ради з прав людини 0 800 50 17 20 

 Уповноважений Президента України з прав дитини 0 44 255 76 75 

 Центр надання безоплатної правової допомоги 0 800 213 103 

 Національна поліція України 102 

 правова допомога - звернення до Єдиного контакт-центру безоплатної 

правової допомоги за номером 0 800 213 103 

 гаряча лінію ГО «Ла Страда – Україна» (за номером 0 800 500 225 – для 

стаціонарного телефона, 116 111 – для мобільного) 

 Центр соціальної служби з питань сім’ї, дітей та молоді вашого міста, або 

району. 

 

Червоноград:  

Відділ у справах дітей – (03249) 3-13-70, 3-12-63 

Центр соціальних служб для сім’ї , дітей та молоді –(03249) 2-40-75 

Телефон довіри ЦСССДМ -1559 

Клініка, дружня до молоді – 3-29-12 

Поліція  Червоноградський відділ поліції - 102 

 

 


